



**HUMAN RIGHTS COUNCIL
39TH REGULAR SESSION
10 - 28 SEPTEMBER 2018**

Item 3&5: Clustered interactive dialogue with the Special Rapporteur on the rights of indigenous peoples and the Expert Mechanism on the Rights of Indigenous Peoples (EMRIP)

Joint oral statement of the Pan-Amazonian Ecclesial Network (REPAM) and the Indigenist Missionary Council (CIMI)

Cimi supported by REPAM - Pan-Amazon Ecclesial Network - joins this effort to guarantee the right to self-determination of the isolated indigenous peoples, through respect for their free decision and the kind of relationships they want to establish with other groups, as well as in the defense and guarantee of the territories they inhabit.

The Special Rapporteur denounces that the life of these peoples continues is seriously threatened by the invasion of their territories. They are violent projects, against socio-bio-diversity, at the service of an ecocidal economy, of accumulation and discarding.

The news about the murder of individuals, or massacres in the Vale do Javari and the Yanomami Land, in Brazil, show the serious violence, to which they are exposed, even within protected areas.

In the two Pan-Amazon meetings on isolated peoples, organized by us, there was the conviction that what is being done is absolutely insufficient to guarantee their life and their future. Therefore, it is essential to redouble the efforts of States and international organizations to:

- To officially recognize the existence of isolated peoples;
- To ensure the territorial protection and the adoption of the precautionary principle, both as inalienable obligations;
 - To establish bilateral cooperation mechanisms in those places where the territories are transboundary;
 - To establish a transparent dialogue with the involved communities, indigenous organizations and civil society;

Regarding the comments of Brazil, we are confident that the data and criteria adopted by the Rapporteur are accurate and legitimate.

Pope Francis warns that the presence of isolated peoples "reminds us that we can not dispose of the common goods at the rhythm of the greed of consumption". The defense of the life of these peoples is also the defense of the future of the Amazon and of all that it represents for Humanity and for the Planet.

I thank you



CONSEJO DE DERECHOS HUMANOS
39TH REGULAR SESSION
10 - 28 SEPTEMBER 2018

Item 3&5: Diálogo interactivo con la Relatora Especial sobre los derechos de los pueblos indígenas y el Mecanismo de Expertos sobre los derechos de los pueblos indígenas (EMRIP)

Declaración oral conjunta de la Red Eclesial Panamazónica (REPAM) y el Conselho Indigenista Missionário (CIMI)

Cimi apoya la REPAM – Red Eclesial Pan-amazónica – y se une a este esfuerzo, para garantizar el derecho a la autodeterminación de los pueblos indígenas aislados, mediante el respeto a su libre decisión y al tipo de relaciones que quieren establecer con otros grupos, así como en la defensa y garantía de los territorios que habitan.

La distinguida Relatora Especial, denuncia que la vida de estos pueblos continúa gravemente amenazada por la invasión de sus territorios. Son proyectos violentos, contra la socio-bio-diversidad, a servicio de una economía **ecocida**, de acumulación y descarte.

Las noticias sobre asesinato de individuos, o masacres en el Vale do Javari y en la Tierra Yanomami, en Brasil, muestran la grave violencia a la que están expuestos, incluso dentro de áreas protegidas.

En los dos encuentros Pan-amazónico sobre pueblos aislados, organizados por nosotros, quedó la convicción de que lo que está siendo hecho es absolutamente insuficiente para garantizar su vida y su futuro. Por eso, es imprescindible redoblar los esfuerzos de los Estados y organismos internacionales para:

- El reconocimiento oficial, de la existencia de los pueblos aislados;
- La inmediata protección territorial y la adopción del principio de precaución, ambos como obligaciones irrenunciables;
- En el establecimiento de mecanismos bilaterales de cooperación en aquellos lugares donde los territorios son transfronterizos;
- El diálogo transparente con las comunidades, organizaciones indígenas y sociedad civil;

Con respecto a los comentarios de Brasil, confiamos en que los datos y criterios adoptados por la Relatora sean precisos y legítimos.

Papa Francisco alerta que la presencia de pueblos aislados “nos recuerda que no podemos disponer de los bienes comunes al ritmo de la avidez del consumo”. La defensa de la vida de estos pueblos también es la defensa del futuro de la Amazonía y de todo lo que ella representa para la Humanidad y para el Planeta.

Pan-Amazonia, Brasilia
Septiembre 19, 2018